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Zusammenfassung

        
Das neue, hier vorgestellte Modul Abhängigkeit ergänzt die Operationalisierte Psychodynamische Diagnostik (OPD 2). Zur Einschätzung substanzbezogenen Missbrauchs oder von Abhängigkeit werden zusätzliche Items eingeführt sowie die „Suchtspirale”. Der diagnostische Fokus „Sucht” wird dann hinsichtlich der „Aneignung” eingeschätzt. Damit liegt erstmalig ein OPD-basiertes Verfahren für Diagnostik, Therapie und Verlaufsbeurteilung von Abhängigkeitserkrankungen vor. Der Artikel erläutert das Konzept des neuen OPD-Moduls und stellt in verkürzter Form alle Ergänzungen vor. Ein ausführliches Manual ist in Erprobung. Voraussetzung für die praktische Arbeit mit dem Modul ist die Vertrautheit mit dem System OPD 2.


      
        
Abstract

        
The ‘Addiction Module’ completes the existing OPD 2 system, allowing the assessment of patients with substance dependence or abuse. As well as adding specific new items to the different axes the central construction of a ,spiral of addiction’ is introduced. This offers the possibility to formulate a diagnostic focus of the addiction and to assess it in terms of a central aspect of addiction: namely its subjective adoption by the patient. Thus for the first time an OPD-based psychodynamic procedure for diagnosis, therapy and evaluation of the course of dependence-related illnesses is presented. The paper explains the concept of the OPD ‘Addiction Module’ and introduces the additions in a brief version. A detailed manual is currently being tested. Prerequisite for the practical work with the module is the basic knowledge of the OPD 2 system.
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